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سن مصرف موادمخدر به دهه دوم 
زندگی رسید

ایســنا - یک کارشناس مســائل مبارزه با مصرف 
دخانیــات می گوید ســن مصرف مــواد مخدر و 
دخانیات در کشور به دهه دوم زندگی افراد رسیده 
و متأسفانه دسترسی به دخانیات راحت تر از گذشته 

شده است.
 داوود شیوایی با اشاره به نقش و جایگاه سازمان های 
مردم نهاد در کاهش مصرف دخانیات، گفت: اعتیاد 
موضوع پیچیده ای است که عوامل متعددی در بروز 
آن مؤثر هســتند. یکی از راه هــای کنترل مصرف 
دخانیات هدایت فرد به سمت جایگزین هاست. راه 

دیگر آگاه سازی افراد در سنین پایین است.
شــیوایی ادامه داد: ســن مصرف مــواد مخدر و 
دخانیات در کشور به دهه دوم زندگی افراد رسیده 
و متأسفانه دسترسی به دخانیات راحت تر از گذشته 
شده اســت که دلیل آن هم سرعت بالای تحولات 

اجتماعی است.
این کارشناس مســائل مبارزه با مصرف دخانیات 
افزود: کمپانی های بزرگی از عرضه دخانیات ســود 
می کنند و برای رســیدن به ســود بیشــتر تلاش 
می کننــد این مواد را بیشــتر توزیــع و به فروش 
برســانند و جوامع مخالف مصرف دخانیات و مواد 
مخدر شــامل دولت هــا و فعــالان اجتماعی باید 
راه هایی را برای مبــارزه پیش بگیرند که در صدر 
این راه ها آگاهی بخشــی قرار دارد و در این راستا 
باید همچنان و پر تکرار به بیان خطرات اســتعمال 

دخانیات و مواد مخدر پرداخته شود.
وی در ادامه با بیان اینکه مســائل مختلفی دخیل 
اســت که افراد بتوانند خود را نســبت به گرایش 
مصرف مــواد مخدر حفظ کنند و از ســوی دیگر 
عواملی نیز وجود دارد که فرد را به سمت استعمال 
و مصرف مواد ســوق می دهد، گفت: امروز فضای 
بیرون از خانه برای فرزندان می تواند ناامن باشد لذا 
جای امنی که باید به وجود بیاوریم کانون خانواده 
اســت که در یک ســطح فرهنگی بالاتــر خانواده 

می تواند جایگاه درمانی نیز داشته باشد.

قاتل محیط بانان در فارس دستگیر شد
فرمانــده انتظامــی اســتان فارس گفــت: قاتل و 
همدســتش که هفته گذشــته دو محیط بان را در 
کوه های اطراف شهرســتان بوانات به قتل رسانده 
بودند دســتگیر شدند. ســردار رهام بخش حبیبی 
گفت: در تاریخ ششــم خردادماه ســال جاری یک 
فقره درگیــری بیــن شــکارچیان و محیط بانان 
در ارتفاعــات کوه های حفاظت شــده »دره باغ« 
شهرستان بوانات صورت گرفت که منجر به آسمانی 
شدن دو محیط بان و زخمی شدن دیگر همکارشان 
شده بود که بلافاصله مأموران انتظامی اقدامات فنی 
خود را جهت شناسایی و دستگیری ضاربان شروع 

کردند. 
او افزود: مأموران پلیــس آگاهی از همان لحظات 
اولیه وقوع با تحقیقات تخصصی و پلیســی موفق 
شــدند در کمتر از چهار روز قاتل و همدســتش 
که برای شــکار غیرمجاز به کوه رفتــه بودند و با 
محیط بانان درگیر و اقدام به تیراندازی کرده بودند 
را شناســایی و آنان را در مخفیگاهشــان دستگیر 
کنند. فرمانده انتظامی اســتان فارس با اشــاره به 
اینکه قاتل ۳۲ســاله و سابقه دار به همراه همدست 
۳۱ســاله خود علت و انگیزه قتل را شکار غیرمجاز 
اعلام کردند، گفــت: متهمان برای ســیر مراحل 
قانونی روانه دادسرا شدند. سردار »حبیبی« با بیان 
اینکه در بازرســی از مخفیگاه متهمان یک قبضه 
سلاح شکاری غیرمجاز و مقداری مهمات مربوطه 
کشف شد، از شهروندان و دوستداران محیط زیست 
خواســت در صورت مشــاهده هرگونــه تخلف در 
زمینه های مختلف زیست محیطی مراتب را به مرکز 
فوریت های پلیســی۱۱۰ اطلاع رسانی کنند تا در 

اسرع وقت رسیدگی شود.

ماجراهای ستاد ملی کرونا و رامبد جوان
خبرآنلاین- عضو کمیته علمی ستاد کرونا خواهان 
برخورد با برنامه خندوانه به خاطر استفاده نکردن 
از ماسک شد. رامبد جوان، مجری برنامه تلویزیون 
خندوانه در حین اجرای این برنامه تلویزیونی با بیان 
اینکه می خواهد خبر خوشــی به مردم بدهد اعلام 
کرد که از این به بعد در ضبط این برنامه استفاده از 
ماسک برای تماشاچیان حاضر در استودیو ضروری 
نیســت. این در حالی ا ست که ستاد ملی مقابله با 
کرونا همچنان مصوبه ای جدید درباره عدم استفاده 
از ماسک در محیط سربســته ندارد و مانند سابق 
در محیط های سربسته استفاده از ماسک ضروری 
است. دراین باره مسعود یونسیان، عضو کمیته علمی 
ســتاد ملی مقابله با کرونا به خبرآنلاین می گوید: 
ما در کمیته علمی ســتاد کرونــا توصیه ای برای 
برداشتن ماسک نداشتیم و فکر هم نمی کنم ستاد 
چنین چیزی ابلاغ کرده باشــد. وی ادامه می دهد: 
خیلی ها معتقدند در شــرایط کنونی ضرورت ندارد 
سختگیری وجود داشته باشد اما ما به ماسک زدن 
ســختگیری نمی گوییم؛ آخرین جمع بندی ما در 
کمیته علمی ایــن بود که فعالیت های اجتماعی را 
می شود از ســر گرفت اما این سرگیری به معنای 
عدم تهویه هوا، اســتفاده نکردن از ماسک یا عدم 
رعایت فاصله اجتماعی نیست. او افزود: یک برنامه 
تلویزیونی نمی تواند برای خودش چنین تصمیمی 
بگیرد، همه ما باید تابع مقررات کشــور باشیم. به 
نظر می رســد جای برخــورد دارد، چراکه در این 
خصوص مقرراتی وجود دارد و همه ما باید تابع آن 
باشیم. هر موقع برداشتن ماسک رسماً اعلام شد ما 

می توانیم رفتار خودمان را تغییر دهیم.
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بیمار به تومان حقوق می گیرد
 پزشک به دلار!

برخی از مراکز درمانی و کلینیک ها در زمینه اســتفاده 
نکــردن از کارت خوان آزار بیشــتری به مردم تحمیل 
کرده اند. به عنوان مثال برخــی از آن ها افراد را به خرید 
دلار برای پرداخت هزینه خدمات درمانی وادار کرده اند 
که برخــی از این موارد در حال بازدید میدانی مأموران 
سازمان امور مالیاتی است. مورد دیگری نیز وجود دارد 
که یک بیمارستان از کارت خوان یک رستوران استفاده 
می کرده اســت. به گزارش ایســنا، مدیر دفتر بازرسی، 
مبارزه با فرار مالیاتی و پول شویی سازمان امور مالیاتی 
با بیان اینکه بیشتر گزارش های مردم از فرار مالیاتی به 
استفاده نکردن پزشــکان از کارت خوان مربوط است و 
برای آن ها پیامک اخطار ارسال خواهد شد، گفت: برخی 
از مراکز درمانی و کلینیک ها به جای کارت خوان، افراد را 
به خرید دلار برای پرداخت هزینه خدمات درمانی وادار 
کرده اند. وحید عزیزی گفت: دستورالعمل سوت زنی در 
تاریخ ۸اسفندماه سال گذشته توسط رئیس کل سازمان 
امــور مالیاتی ابلاغ شــد و افرادی که گــزارش مؤثری 
بــرای فرار مالیاتی بدهند و این گزارش منجر به وصول 
درآمد مالیاتی شود، از محل این وصول مالیاتی پاداش 
دریافت می کننــد. او افزود: گزارش هایی که تاکنون در 
سامانه ســوت زنی درباره فرار مالیاتی از سوی مردم به 
ثبت رسیده، بیانگر استقبال خوبی در این زمینه است 
و عمده گزارش ها در زمینه اســتفاده نکردن پزشکان و 
مراکز درمانی از کارت خوان اســت که مردم به استفاده 
از سایر روش ها برای پرداخت هزینه ها هدایت می کنند. 
بیش از دوسوم گزارش های مردمی در سامانه سوت زنی 
استفاده نکردن از کارت خوان چه از سوی پزشکان و باقی 

اصناف است.
  ارسالپیامکبهپزشکانبدونکارتخوان

این مقام مسئول در سازمان امور مالیاتی ادامه داد: خیلی 
از گزارش های ارســالی مردم به ســازمان امور مالیاتی 
قابلیت وصول مالیات ندارند و فقط به ذکر نام اشخاص 
یا سازمان اکتفا شده و جزییات دیگری بیان نشده است. 
در راستای استفاده نکردن پزشــکان از کارت خوان در 
دو نوبت فهرست پزشکانی که نام آن ها ذکرشده که از 
کارت خوان استفاده نمی کنند، تهیه شده و در این هفته 
پیامک هشــدار به آن ها ارسال خواهد شد و در صورت 
تکرار این اتفاق، برخورد جدی با آن ها صورت می گیرد. 
عزیزی گفت: برخــی از مراکز درمانی و کلینیک ها در 
زمینه اســتفاده نکردن از کارت خوان آزار بیشــتری به 
مردم متحمل کرده اند. به عنوان مثال برخی از آن ها افراد 
را به خرید دلار بــرای پرداخت هزینه خدمات درمانی 
وادار کرده انــد که برخی از این مــوارد در حال بازدید 
میدانی مأموران سازمان امور مالیاتی است. مورد دیگری 
نیز وجود دارد که یک بیمارســتان از کارت خوان یک 

رستوران استفاده می کرده است.
  راهــکاربازدارندهبرایاســتفادهنکردناز

کارتخوان
او راهکار اصلی برخورد با استفاده نکردن از کارت خوان 
را تفکیک حساب های تجاری و شخصی دانست و بیان 
کرد: با این تفکیک دیگر نگرانی از استفاده نکردن اصناف 
به خصوص پزشکان از کارت خوان نخواهیم داشت، زیرا با 
اجرای این طــرح، افرادی که تعداد واریزی هایی زیادی 
در ماه داشــته باشند، مشکوک به حساب تجاری تلقی 
می شــوند و باید بابت درآمد حسابشان اظهارنامه ارائه 

کنند.
 مدیر دفتر بازرسی و مبارزه با فرار مالیاتی و پول شویی 
افــزود: گزارش هــای مردمی فرار مالیاتــی در صورتی 
منجر به پرداخت پاداش می شود، آن گزارش به وصول 
مالیات ختم شود و ازآنجاکه ممکن است که این فرایند 
طولانی شود، برخی از این گزارش ها که امید بیشتری به 
آن هاست تا به درآمد مالیاتی منجر شوند، به تشخیص 
رئیس کل سازمان امور مالیاتی هدایایی پرداخت می شود.

  شکاف۱۰۰هزارمیلیاردیمالیاتی
او با بیــان اینکه فعلاً گزارش های مردمــی درباره فرار 
مالیاتی به وصول مالیات منجر نشــده اســت، گفت: 
پرداخت پــاداش برای گزارش فرار هــای مالیاتی یک 
محدودیت دارد و این اســت که با توجه به هزینه های 
وصول مالیــات، آن گزارش مربوط بــه وصول مالیات 
مؤثری باشد و وصولی آن بیش از ۴۰میلیون تومان برای 
سازمان امور مالیاتی باشد. عزیزی درباره میزان فرار های 
مالیاتی گفت: اعلام رقم دقیق فــرار مالیاتی به میزان 
ظرفیت مالیاتی کشور و کاهش فرار و اجتناب مالیاتی 
از این میزان بستگی دارد، اما متأسفانه اعداد قابل توجهی 
از فرار مالیاتی وجود دارد. شکاف مالیاتی که فرار مالیاتی 
به اضافه اجتناب مالیاتی است، بیش از ۱۰۰هزار میلیارد 

تومان قرار مالیاتی است.

گزارش

آخرین آمار کرونا؛ پنج فوتی و شناسایی 
۲۳۲بیمار جدید مبتلا به کووید

بر اســاس اعلام وزارت بهداشــت، پنج بیمار کووید۱۹ 
جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این 
بیماری به ۱۴۱هزار و ۳۱۵نفر رسید. بر اساس معیارهای 
قطعی تشخیصی، ۲۳۲بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در 
کشور شناسایی و ۳۵نفر از آن ها بستری شدند. مجموع 
بیماران کووید۱۹ در کشور به هفت میلیون و ۲۳۲هزار 
و ۳۴نفر رسید. پنج بیمار کووید۱۹ جان خود را از دست 
دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به ۱۴۱هزار و 
۳۱۵نفر رسید. تا کنون هفت میلیون ۴۹هزار و ۴۴۲نفر 
از بیمــاران، بهبود یافته و یا از بیمارســتان ها ترخیص 
شــده اند. ۵۲۴نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ نیز در 
بخش های مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت 
قرار دارند. تا کنون ۵۲میلیون و ۲۴۵هزار و ۵۵۷آزمایش 
تشــخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است. در حال 
حاضــر ۲۵۳شهرســتان در وضعیت زرد قــرار دارد و 

۱۹۵شهرستان نیز در وضعیت آبی است.
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همدلی|عملیات آواربرداری از متروپل آبادان 
در حالی ادامه دارد که احتمال ریزش مابقی 
این ســاختمان تا کنون بســیار مطرح شده 
است. قدرت حسین عبدالباقی، مالک این برج 
اصلی ترین علت این فاجعه قلمداد می شــود. 
کارشناسان از فراوانی چنین ساختمان هایی 
در کشــور ســخن می گویند. همین دیروز 
نظام مهندسی ساختمانی  سرپرست سازمان 
کشــور از بالا بودن تعداد افراد بی صلاحیت 
در حوزه ساخت وساز سخن گفت و از کیفیت 
پایین ساختمان ســازی در پروژه هایی مثل 

مسکن مهر و مسکن ملی انتقاد کرد.
پنجدانشآموزدربینکشتهشدگان

آمار کشــته های آبادان، با بیرون آوردن یک 
جســد دیگر از زیر آوار برج متروپل آبادان تا 
لحظه نگارش این گزارش به ۳۴نفر رســیده 
است. آن گونه که احمد عباسپور فرماندار ویژه 
آبادان اعلام کرده ۳۷نفر از شهروندان نیز در 
این حادثه مصدوم شدند که ۳۵نفر با شرایط 

مساعد از بیمارستان مرخص شدند.
پنج نفر از کشته شــدگان این حادثه ملیکا و 
میترا صالحیان پور، مســیح صادقی و آرین و 
حمیدرضا جلیلیان دانش آموز بودند. آرین و 
حمیدرضا آبادانی و مسیح صادقی و دختران 

خانواده صالحیان پور اهل خرمشهر بودند.
عملیات آواربرداری از در حالی ادامه دارد که 
کارشناســان معتقدند احتمال ریزش مابقی 
متروپل وجــود دارد. دوربین های لیزری که 
در اطراف ساختمان مســتقر هستند نشان 
می دهند که ســاختمان در بخش هایی دچار 
لــرزش و جابه جایی شــده و به همین دلیل 

عملیات آواربرداری متوقف شده است.
شعبانی، مدیر هلال احمر خوزستان می گوید: 
کارشناسان تخصصی با رصد لحظه ای رفتار 
بقایای ساختمان ریزش کرده متروپل آبادان 
در خصوص افزایش ناپایداری آن در ضلع های 

شمالی و شرقی آن هشدار داده اند.
به گفته او با وجود احتمال ریزش ساختمان 
امدادگران همچنان در حال آواربرداری و انجام 
عملیات جست وجوی مفقودشدگان هستند، 
اما شهروندان برای سرعت بخشی و جلوگیری 
از تلفات بیشتر به روند این عملیات در حوزه 

استحفاظی متروپل حاضر نشوند.
  قدرتباعثشدکهرویسازهنظارتی

نباشد
از خبرســازترین موضوعــات حادثه متروپل 
ســازمان  سرپرســت  دیروز  صحبت هــای 
نظام مهندسی ســاختمانی کشور بود. حمزه 
شــکیب سرپرست ســازمان نظام مهندسی 
دیروز در جلسه شورای شهر تهران ساختمان 
متروپل را از عجیب ترین طرح های ساحتمان 
در ســال های اخیر دانســته و گفت: سازمان 
نظام مهندسی در زمان ساخت برج متروپل در 
جریان کار نبود. او گفته که اگر این ساختمان 
به بهره برداری می رســید تعداد بیشــتری از 
شــهروندان ممکن بود جان خود را از دست 
بدهنــد. او اضافه کرد: قــدرت مالک موجب 
شد که هیچ نهاد و ســازمانی نظارت فنی و 
مهندســی روی نحوه ساخت ســازه نداشته 
باشــند و حتی مالک زمانی که مجوز ساخت 

در ۹طبقــه را گرفت اضافه اقدام به ســاخت 
چندطبقه کرد و همچنین معاون شهرسازی 
شــهرداری آنجا اعلام کرد که هیچ پرونده ای 

در این خصوص وجود ندارد.
درتهرانهزارساختمانبالای۱2طبقه

داریم
نظام مهندسی ساختمانی  سرپرست سازمان 
کشور تأکید کرد: مقررات ساخت وساز بسیار 
پیچیده اســت و با توجه بــه وجود منطقه 
آزاد که قانون در آن پیگیری نشــده، سازمان 
نظام مهندسی در آن به طور رسمی ورود نکرده 
اســت. او با اشاره به ساختمان پلاسکو و عدم 
نگهداری درســت آن اظهار کرد: در سال ۹۲ 
نگهداشت این ســاختمان ها به عنوان قانون 
تصویب شــده و هیچ الزامات قانونی برای آن 

اجرانشده و هزار ساختمان بالای ۱۲طبقه در 
تهران داریم و متأسفانه نگهداری نمی شود و 
الزامات اجرایی ندارد و اگر مبحث ۲۲ رعایت 
شده بود ساختمان پلاسکو را هنوز در اختیار 
داشــتیم. شــکیب ادامه داد: باید برای چند 
ســاختمان به صورت نمونه نقشــه معماری، 
ســازه ای و تأسیســات مکانیکی و مکانیزم 
فروریزی را تهیه کنیم تا ببینیم در صورت بروز 
حادثه، چه میزان از ساختمان فرومی ریزد. این 
مکانیزم باید در اختیار آتش نشانی قرار بگیرد 

و به آن ها آموزش داده شود.
او بــا بیان اینکه این امر هنوز محقق نشــده 
گفــت: می توانیم دنبال کنیــم که این طرح 
اجرایی شود و ساختمان های بلندمتربه ملزم 

به اجرای آن شود.

درمســکنمهرومسکنملیهمبه
کیفیتساختمانتوجهینداریم

سرپرست سازمان نظام مهندسی با بیان اینکه 
بیش از دو میلیون مســکن مهر ساخته و به 
لحاظ کمیتی کار بزرگی در دنیا انجام شــد، 
گفت: کاش از لحــاظ کیفیتی نیز این اتفاق 
می افتاد، در مســکن ملی نیــز همین اتفاق 

می افتد و باز هم از کیفیت غافل می شویم.
در بیصلاحیــت افــراد تعــداد  

ساختوسازکمنیست
شکیب تأکید کرد: تعداد کسانی که صلاحیت 
ندارند و وارد ساخت وساز شده اند کم نیست. 
او گفت: پلاسکو نماد بلندمرتبه در کشور بود، 
اما متأســفانه به علت عدم نگهداری درست 
فرو ریخــت و یک هزار ســاختمان بلند در 
تهران وجــود دارد که نگهداری درســتی از 
آن نمی شــود و الزامات اجرایی هم برای آن 
وجود ندارد. او اضافه کرد: تعداد ساختمان های 
ناایمن و پرخطر بسیار بیشتر از این لیست های 

مطرح شده است.
شــکیب افــزود: به عنوان مثــال در یکی از 
اســتان های ایران تخلفات آن قدر زیاد است 
کــه ۱۲۰درصــد از پروانه های صــادره در 
یعنی آن قدر  کمیســیون ماده۱۰۰ می آید؛ 
تخلف مقرون به صرفه است که پس از اجرای 
کمیســیون ماده۱۰۰ دوبــاره تخلف صورت 
گرفته و پرونده به کمیسیون ماده۱۰۰ می رود.

شــکیب تأکید کــرد: ما متولی شناســایی 
بلکــه  نیســتیم  ناایمــن  ســاختمان های 
شــهرداری ها متولــی هســتند و ســازمان 
نظام مهندســی نمی تواند وارد ساختمان های 
ناایمن شود و فقط تخلفات ساخت وساز ها را 

مشخص می کند.
پرداختخســارتحادثهمتروپلاز

محلاموالمالکآن
علی دهقانی، رئیس کل دادگستری خوزستان 
نیز از تشــکیل کارگروه ویژه ای برای تحقیق 
دربــاره جنبه های قضایــی و حقوقی حادثه 
متروپل خبر داده است. او گفته برای بررسی 
همه ابعاد موضوع حادثه آبادان اقدام کرده و 
به پرونده همه کسانی که در این حادثه نقش 
داشته اند، اعم از کسانی که ترک فعل کرده یا 
مرتکب جرم شده اند با کمال دقت و قاطعیت 
و سرعت رسیدگی می شود. همچنین صادق 
خلیلیان، اســتاندار خوزستان خبر داده است 
که بــه خانواده هایی کــه در حادثه متروپل 
متضرر شــده اند از اموال حسین عبدالباقی 
مالک ســاختمان خســارت پرداخت خواهد 
شــد. خلیلیان می گوید نیازی به جمع آوری 
کمک های مالی برای پرداخت خسارت متروپل 
نیست و شهروندان مراقب سودجویانی باشند 
که بدون اطلاع و هماهنگی برای جمع آوری 
کمک مالی دست به اقدامی می زنند. خسارت 
واردشده به خانواده ها، از اموال مالک متروپل 
آبادان به آن ها پرداخت خواهد شد و بیمه نیز 
بخشی از این خسارت ها را جبران خواهد کرد. 
به گفته او دیه همه افراد متوفی و افرادی که 
در حادثه ریزش متروپل مجروح شده اند نیز از 
سوی دادستانی تعیین تکلیف و برای پرداخت 

آن اقدام می شود.

ازافرادبیصلاحیتدرساختوسازتانبودنظارت؛متروپلهازیادند

بسازوبفروش های نااهل

همدلی|ادامهازصفحهاول
عکس العمل خانواده سعید حنایی نیز در نوع خودش عجیب 
بود. همســرش هرگز او را فردی گناهکار نمی دانست و معتقد 
بود شــوهرش نیت خیر داشــته و نباید اعدام می شد. همین 
تفکر در پســر بزرگ سعید حنایی نیز دیده می شد. او در همه 
جلسات دادگاه پدرش حضور داشت و معتقد بود پدرش بی دلیل 
محاکمه می شود. مادر سعید حنایی نیز در مصاحبه ها پسرش 
را قهرمانی می دانســت که بعدها الگوی سایر جوانان در مبارزه 

با فساد می شود.
اگرچه سعید حنایی ارتکاب قتل هایش را به مبارزه با ناپاکی و 
فساد گره زد اما طبق گزارش های پزشک قانونی وی با چند تن 

از قربانیانش رابطه برقرار کرده بود.
مقتولانفقیر

نکته دردناکی که سعید حنایی درباره قربانیان خود گفته بود، 
ارزش مالی اموال این مقتولان بود، به گونه ای که حتی یک قطعه 
طــلا هم همراه این زن ها نبوده و شــاید بتوان حدس زد یکی 
از دلایلی که آن ها تن به رابطه با ســعید حنایی می دادند، فقر 
بوده اســت. سعید حنایی در بخشی از صحبت هایش به قاضی 
منصوری )که خود ۲۰ســال بعد به شکل تراژیکی درگذشت(

گفته بود: »کل مبالغ همراه ۱۵مقتول به جز مقتول اول که یک 
حلقه طلا داشته|، سه هزارو ۹۰۰تومان و پنج بلیت اتوبوس بوده 

است.«
روایت این قاتل عنکبوتی از آخرین قربانی اش نیز نشان از فقر 
شدید این افراد دارد. وی گفته بود: »آخرین مقتوله درحالی که 
سوار موتور من شده بود،  گفت از سه جا نسیه گرفته است و با 
پولی که او بدهد می تواند بدهی اش را بپردازد. حتی معتاد نیز بود 
و چهار مرتبه از ترک موتور تا رساندن او به منزل به زمین افتاد 
و درحالی که در اتاق مانند گربه به دور خود می پیچید، از پشت 
به او حمله ور شدم و به قتلش رساندم.« پرونده سعید حنایی در 
زمان خود جنجال بسیاری به پا کرد، ژست مبارزه با فساد وی 
و ربط جنایتش به دین و مذهب باعث شد در آن زمان عده ای 
بــا اعدام وی مخالفت کنند؛ اما در نهایت ســعید حنایی قاتل 

زن های خیابانی مشهد حنایی سحرگاه ۲۸فروردین سال ۸۱ در 
۴۰ سالگی در زندان مرکزی مشهد و با انجام تشریفات قانونی با 
حضور جمعی از اولیای دم و قاضی غلامرضا منصوری، مأموران 
پلیس و قضات اجرای احکام زندان مشــهد اعدام شد. یکی از 
اولیای دم که در محل حضور داشت، پسر مقتولی بود که مدعی 
بود به مادرش تهمت زده اند و ســعید حنایی به خاطر تهمتی 
که به مادرش زده هم باید مجازات می شــد. او در گفت وگویی 
غیررسمی ســعید حنایی را در لحظه اجرای حکم عصبانی و 

ناراحت توصیف کرده بود.
سعیدحناییرویپرده

اکنون بعد از ۲۰ســال از مرگ قاتل زنجیره ای مشهد، فیلم 
»عنکبوت مقدس« یک بار دیگر داستان جنایت این مرد را زنده 
کرده اســت. البته عنکبوت مقدس اولین فیلمی نیست که به 
موضوع سعیدحنایی و قتل هایش پرداخته، قبل از آن  یک فیلم 
در ایــران به نام »عنکبوت« نیز بــه این ماجرا پرداخته بود، اما 
ابراهیم ایرج زاد، کارگردان فیلم نتوانســته بود آن گونه که باید 
از زندگی قاتل زنجیره ای مشهد رمزگشایی کند. مازیار بهاری، 
مستندساز ایرانی مقیم خارج از کشور نیز در سال ۱۳۸۰، به این 
موضوع پرداخت.  بهاری در مورد این مستند گفته است: »من در 
عرض یک روز با همسر، مادر، فرزند، برادران و دوستان حنایی 
مصاحبه کردم. صراحت آن ها در دفاع از یک جنایتکار و بی ارزش 
دانســتن زندگی ۱۶قربانی او به دلیل این که روسپی بودند، مرا 
شــگفت زده کرد. تکان دهنده ترین قسمت فیلم برای من هنوز 
صحبت های فرزند حنایی است که می گوید به راه پدرش ادامه 
خواهد داد.« به رغم ابراز خوشحالی برخی از کاربران ایرانی فضای 
مجازی بابت موفقیت فیلم عنکبوت مقدس در جشنواره کن و 
جایزه زهرا امیرابراهیمی اما این فیلم همه را خوشحال نکرد و از 
سوی برخی دیگر از کاربران و حتی مسئولان سینمایی کشور 
مورد انتقادات شدید قرار گرفت و طرح پوستر فیلم »عنکبوت 
مقدس« واکنش های تندی را در پی داشت. برخی این فیلم را 
»توهین به ساحت امام رضا )ع(« دانستند و سازمان سینمایی 
وزارت ارشاد نیز طی بیانه ای فیلم »عنکبوت مقدس« را »یک 

شب نامه سخیف سیاسی نامید« که »به اعتقادات و ارزش های 
میلیون ها مسلمان و جمعیت عظیم شیعیان جهان توهین کرده« 

است.
کتابیکهقاضیمنصوریننوشت

اما روز گذشته خبری در یک سایت اینترنتی منتشر شد که 
بر اساس آن قاضی دادگاه سعید حنایی می خواست کتابی درباره 
او منتشــر کند. قاضی غلامرضا منصوری قاضی که روزگاری 
بازپرس شــعبه۹ دادســرای کارکنان دولت و قاضی دادسرای 
فرهنگ و رســانه بود و سابقه صدور احکام سنگین برای برخی 
فعالان رسانه ای و سیاسی در اواخر دهه۸۰و اوایل دهه ۹۰ را در 
کارنامه خود داشت، دو دهه پس از محاکمه سعید حنایی متهم 
به مشارکت در باند رشــوه خواری در قوه قضاییه شد و پس از 
تشکیل دادگاه اکبر طبری، نامش در کنار این متهم مفاسد مالی 
در قوه قضاییه مطرح شــد، اما در دادگاه جنجالی طبری غایب 
بود و مشخص شد که در خارج از کشور به سر می برد. پس ازآن 
گزارش هایی مبنی بر بازداشت او در رومانی منتشر شد و قاضی 
دادگاهی در بخارســت تصمیم گرفت این متهم تحت شرایط 
خاصی آزاد باشد اما چند روز بعد خبر پیدا شدن جسد وی در 
هتل خبرساز شد که دادستانی رومانی خودکشی او را تأیید کرد. 
او اکنون درحالی که در قید حیات نیســت نیز با ماجرای سعید 
حنایی ارتباطی پیداکرده است. برادر قاضی منصوری در خصوص 
فیلم عنکبوت به سایت خبری مدارا گفت: »دست اندرکاران فیلم 
به مرحوم منصوری مراجعه کرده بودند و قرار شــده بود وقتی 
فیلم نامه آماده شده به ایشان اطلاع داده شود تا وی آن را ببیند 
و نظر خودش را بدهد که البته نمی دانم ایشان فیلم نامه نهایی 
فیلم در حال اکران عنکبوت را دیدند یا دست اندرکاران فیلم نظر 
وی را گرفته اند یا نه ولی بعد از قتل ایشــان کسی در خصوص 
انتشار موارد مربوط به ایشان در فیلم مذکور به ما مراجعه نکرد.«

او گفت: »مرحوم قاضی منصوری قصد داشــت پرونده های 
مهمی که رسیدگی کرده بود و ازجمله پرونده مذکور را در قالب 
کتابی تدوین و جهت جلوگیری از تکرار آن و شناساندن شاهراه 

نفوذ، فساد و جرم به افراد جامعه منتشر کند.«

بازخوانیپرونده»سعیدحنایی«بهبهانهحاشیههایفیلم»عنکبوتمقدس«

 بازگشت عنکبوت

ساختمانآلومینیومتهرانپایانکارندارد
در روزهای گذشــته وقتی صحبت از تعداد بالای ســاختمان های ناایمن مطرح شــد، نام 
ســاختمان آلومینیوم تهران موردتوجه قرار گرفت. این ساختمان به قدری ناایمن است که 
حتی بنیاد مستضعفان مالک این ساختمان می گوید بهترین راه برای پیشگیری از خطرات 
احتمالی تعطیلی موقت آن اســت. ســاختمان معروف »آلومینیوم« که در سال ۱۳۴۳ با 
اســتاندارد های مربوط به آن دوره احداث شد، »پایان کار« ندارد. از دیگر ایرادات به ایمنی 
آن می توان به نداشــتن راه پله فرار، گاز شهری و سیستم اعلام و اطفای حریق اشاره کرد. 

تأسیسات برقی فرسوده و مستهلک آن هم زنگ های خطر را به صدا درآورده است.
محمد پیرعلی، رئیس ســازمان اموال و املاک بنیاد مستضعفان اظهار کرد: در پی اخطار 
سازمان آتش نشانی مبنی بر تجهیز »ساختمان آلومینیوم« به سیستم های اعلام و اطفای 
حریق و ایمن ســازی آن، مذاکرات با کسبه و صاحبان سرقفلی داشته و اخطار های لازم را 
نسبت به ایمن سازی این ساختمان برای پیشگیری از هرگونه مخاطرات احتمالی برای کسبه 

و شهروندان، به شورای کسبه ساختمان آلومینیوم داده است.
او ضمن تأکید بر لزوم به روز شدن ایمنی این ساختمان پس از گذشت ۵۸سال از عمرش 
درحالی که دچار حریق گسترده ای در سال ۹۴ شده بود، گفت: موضوع عدم ایمنی در این 
مجتمع تجاری آن قدر جدی بوده که برای جلوگیری از هرگونه حادثه در این ســاختمان، 
اقدام به اســتقرار تیم های ۲۴ساعته آتش نشانی در این مجتمع کرده تا از هرگونه حریق و 

حادثه احتمالی اجتناب شود.
او با تأکید بر درک شــرایط کسب وکار کسبه گفت: ادامه فعالیت این ساختمان در شرایط 
فعلی ممکن نیست و به رغم همه تذکرات و اخطارهای داده شده نیازمند همراهی کسبه، برای 

اجرای عملیات ایمن سازی در این مرکز تجاری پرتردد و ناایمن هستیم.
پیرعلی ادامه داد: بر همین اســاس بنیاد مستضعفان به دنبال چند مرحله مکاتبات قبلی 
با دادســتانی تهران، این بار درخواست جدی خود را برای توقف موقت فعالیت این مجتمع 
تجاری با هدف حفاظت از جان کسبه و همچنین شهروندان مراجعه کننده به این مجتمع 
تجــاری پرتردد کــه در قلب پایتخت قرار دارد، ارائه داده تا با همراهی دســتگاه قضایی و 
به کارگیری کارشناســان خبره حوزه ایمنی، عملیات ایمن ســازی این ساختمان قدیمی 

پایتخت پیش از هرگونه خطر و حادثه با سرعت انجام شود.


